

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Brussels, December 1977

LOME CONVENTION  
STABILIZATION OF EXPORT EARNINGS  
TRANSFERS FOR 1976

Following a Commission Decision of 21 December, there will be a third and final instalment of transfers, involving three ACP countries, to offset falls in export earnings for 1976.

With the first two instalments (1), transfers made for 1976 total 36.3 million EUA and twelve ACP countries (2) have been involved. Transfers for 1975 totalled 72.8 million EUA for 17 ACP States.

In 1976 the poorest ACP countries were the main recipients of transfers

More than 75 % of the total transfers were made to the least developed States, which are consequently exempted from contributing towards the reconstitution of the system's resources. In 1975 the corresponding figure was 57%. These figures show how important the system is to small producing countries, which are particularly vulnerable to drops in production resulting from a climatic accident or other natural circumstances, and what impact it has on those countries.

It has been found that in most cases it is in fact the drop in earnings due to local circumstances which has brought the guarantee offered by Stabex into play: almost 80% of the amounts transferred this year stemmed from such circumstances, only 20% being accounted for by losses of earnings brought about by the unfavourable economic situation.

Third instalment 1976: improvements to the Stabex system made at the EEC-ACP Council in Fiji are applied for the first time

Among the transfers agreed for the third instalment for 1976, two are the result of amendments made to the Stabex system at the last meeting of the EEC-ACP Council.

Thus Madagascar received a transfer of 1.14 million u.a. to offset the fall in export earnings from cloves (which has been included in the list of products covered, together with gum arabic, wool, mohair, vanilla and ylang-ylang) and Western Samoa obtained compensation of 349.000 u.a. for a drop in export earnings from wood in the rough, consideration being given not only to its exports to the Community but to all its sales, irrespective of destination.

(1) The first instalment was agreed on 4 April 1977 and the second on 27 July 1977 - see P-83, July 1977.

(2) To these can be added the Republic of the Comoros and the Republic of Djibouti, formerly overseas territories but now independent, which continue to be covered by the appropriation earmarked for the OCT.

The third transfer decision in the latest instalment concerns Uganda (3.6 million u.a.), which recorded a drop in its export earnings from tea and cotton (not carded or combed).

This drop is due to the fact that the peasant farmers have abandoned this type of crop in favour of food crops.

Transfers to overseas countries and territories

Transfers to overseas countries and territories for the whole of 1976 amount to 3.3 million EUA, broken down as follows :

<u>OCT</u>	<u>Product</u>	<u>Amount of transfer in EUA</u>	
Gilbert Islands	Copra	1 083 059	
New Hebrides	Copra	327 364	
Solomon Islands	Copra	1 273 640	
Tuvalu	Copra	64 417	
			<hr/>
			2 748 480
 <u>OCT which have become independent</u>			
Republic of the Comoros	Copra	286 508	
Republic of Djibouti	Raw hides, skins and leather	265 328	
			<hr/>
			551 836
			<hr/>
			3 300 316

SYSTEM FOR STABILIZING EXPORT EARNINGS SET UP UNDER THE LOME CONVENTIONBreakdown of 1976 STABEX transfers according to different criteria

1. <u>PRODUCTS</u>	<u>FIRST INSTALMENT</u>	
	<u>AMOUNTS IN EUA</u>	<u>%</u>
Groundnut oil	6 755 991	18.62
Groundnut oilcake	153 269	0.42
Cotton, not carded or combed	2 750 347	7.58
Coconut oil	1 499 834	4.13
Palm oil	765 576	2.11
Sawn wood	549 807	1.52
Sisal	6 928 151	19.09
Iron ore	3 977 274	10.96
	23 380 249	64.43
	<u>SECOND INSTALMENT</u>	
Groundnuts	4 442 347	12.24
Cocoa Paste	463 558	1.28
Copra	2 163 265	5.96
Palm nuts and kernels	626 966	1.73
Bananas	72 719	0.20
	7 768 855	21.41
	<u>THIRD INSTALMENT</u>	
Cotton, not carded or combed	2 249 791	6.20
Wood in the rough	348 993	0.96
Tea	1 399 953	3.86
Cloves	1 139 516	3.14
	5 138 253	14.16
	<u>TOTAL</u> : 36 253 357	100.00
2. <u>PRODUCTS</u>		
- affected by the economic situation	7 477 958	20.61
- affected by local circum- stances	28 809 399	79.39
3. <u>LOANS / GRANTS</u>		
- loans	8 843 125	24.37
- grants	27 444 232	75.63

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, décembre 1977

CONVENTION DE LOME

STABILISATION DES RECETTES D'EXPORTATIONS

TRANSFERTS RELATIFS A L'EXERCICE 1976

A la suite d'une décision de la Commission du 21 décembre, une troisième et dernière tranche de transferts, intéressant trois pays ACP, sera effectuée au titre des chutes de recettes d'exportation constatées pour l'année 1976.

Les transferts effectués pour cet exercice, compte tenu des deux premières tranches(1) s'élèvent au total à 36,3 millions d'UCE. Ils ont bénéficié à 12 pays ACP(2). Pour l'exercice 1975 le total des transferts s'était élevé à 72,8 millions d'UCE au profit de 17 Etats ACP.

En 1976 les transferts ont bénéficié pour l'essentiel aux pays ACP les plus défavorisés

La part des transferts effectués au profit des Etats les moins favorisés, et par conséquent dispensés de contribuer à la reconstitution des ressources du système atteint plus de 75 % du total. Ce pourcentage était de 57 % pour l'exercice 1975. Ces chiffres témoignent de l'intérêt et de l'impact du système pour les petits pays producteurs, particulièrement vulnérables à tout accident climatique ou autres circonstances naturelles compromettant la production.

On constate d'ailleurs que ce sont effectivement les chutes de recettes dues aux circonstances locales qui ont, dans la majorité des cas, ont fait jouer la garantie offerte par le Stabex : près de 80 % des sommes transférées réalisées cette année trouvent leur origine dans de telles circonstances, 20 % seulement correspondant à des pertes de recettes provoquées par la mauvaise conjoncture.

3ème tranche 1976 : les améliorations apportées au Stabex, lors du Conseil CEE-ACP de Fidji, reçoivent une première application

Parmi les transferts décidés au titre de la 3ème tranche concernant l'exercice 1976, deux résultent des ajustements apportés au Stabex lors de la dernière réunion du Conseil CEE-ACP.

C'est ainsi que Madagascar bénéficie d'un transfert de 1,14 MUC pour compenser la diminution des recettes d'exportation tirée du clou de girofle (produit ayant été inclus dans la liste des produits couverts de même que la gomme arabique, la laine, le mohair, la vanille et l'ylang-ylang), et que Samoa Occidentale obtient une compensation (349.000 UC) pour les chutes de recettes d'exportation de bois brut, en prenant en considération, non seulement ses exportations vers la Communauté, mais ses ventes toutes destinations.

(1) Une première tranche a été décidée le 4/4/1977, et une seconde le 27/7/1977 - voir P-83, juillet 1977.

(2) Auxquels s'ajoutent la République des Comores et la République de Djibouti, territoires d'Outre-Mer devenus indépendants, mais qui continuent à bénéficier de la dotation prévue pour les PTOM.

La troisième décision de transfert de cette dernière tranche intéresse l'Ouganda (3,6 MUC) qui a enregistré une chute de ses recettes d'exportations de thé et de coton en masse.

Cette diminution est due à l'abandon par les paysans de ce type de culture au profit de cultures vivrières.

Transferts en faveur des pays et territoires d'Outre Mer

Pour l'ensemble de l'exercice 1976 les transferts au profit des pays et territoires d'Outre Mer s'élèvent à 3,3 millions d'UCE ainsi répartis :

<u>PTOM</u>	<u>Produit</u>	<u>Montant du transfert en UCE</u>
Gilbert	Coprah	1.083.059
Nouvelles-Hébrides	Coprah	327.364
Salomon	Coprah	1.273.640
Tuvalu	Coprah	64.417
		<hr/>
		2.748.480
 <u>PTOM ayant accédé à l'indépendance</u>		
République des Comores	Coprah	286.508
République de Djibouti	Cuir et peaux	265.328
		<hr/>
		551.836
		<hr/>
		3.300.316

SYSTEME DE STABILISATION DES RECETTES D'EXPORTATION

INSTITUE PAR LA CONVENTION DE LOME.

Ventilation des transferts STABEX 1976 en fonction de différents points de vue

		<u>PREMIERE TRANCHE</u>	
1. <u>PRODUITS</u>	<u>MONTANTS en U.C.E.</u>	<u>%</u>	
Huile d'arachides	6.755.991	18,62	
Tourteaux d'arachides	153.269	0,42	
Coton en masse	2.750.347	7,58	
Huile de coco	1.499.834'	4,13	
Huile de palme	765.576	2,11	
Bois sciés	549.807	1,52	
Sisal	6.928.151	19,09	
Minerai de fer	3.977.274	10,96	
	<u>23.380.249</u>		<u>64,43</u>
		<u>DEUXIEME TRANCHE</u>	
Arachides	4.442.347	12,24	
Pâte de cacao	463.558	1,28	
Coprah	2.163.265	5,96	
Noix de palmiste	626.966	1,73	
Bananes	72.719	0,20	
	<u>7.768.855</u>		<u>21,41</u>
		<u>TROISIEME TRANCHE</u>	
Coton en masse	2.249.791	6,20	
Bois bruts	348.993	0,96	
Thé	1.399.953	3,86	
Girofle	1.139.516	3,14	
	<u>5.138.253</u>		<u>14,16</u>
	<u>T o t a l : 36.253.357</u>		<u>100,00</u>
2. <u>PRODUITS</u>			
- ayant souffert de la conjoncture	7.477.958	20,61	
- ayant souffert d'accidents locaux	28.809.399	79,39	
3. <u>PRETS / DONS</u> :			
- prêts	8.843.125	24,37	
- dons	27.444.232	75,63	